
Si dumneata ai 
� dre tate, 1ub1te 
cit. Al n mediile teatrale, discuţia despre 

reformă ţine afişul de câţiva ani. Cu 
fireştile, ciclicele învolburări şi ostoiri 

ale pasiunilor. Singurul punct în care se 
întâlnesc diversele poziţii este 
nemulţumirea profundă faţă de prezent, 
de situaţia actuală. Şi asta pentru că "totul 
a rămas neschimbat" - susţin unii , "nimic 
nu mai e cum a fost" - afirmă ceilalţi. 
Culmea este că, după părerea mea, au 
dreptate şi unii, şi ceilalţi. Să ne desluşim. 
Totul a rămas neschimbat ? Poate nu 
chiar totul-totul, dar principalele ele
mente de construcţie, ca să spunem ast
fel, nu au suferit modificări. Aproape 
toate teatrele sunt subvenţionate, 
aproape toţi actorii au "renumeraţie 
mică, după buget", dar au. Chiar 
instituţii le teatrale înfiinţate după '90 -
Theatrum Mundi, Teatru l "Masca" - au 
cam aceleaşi principii de funcţionare. 
Posibil ităţile de acţiune ale directorului -
ale managerului , ca să vorbim pe limba 
cea nouă - sunt foarte restrânse, el 
evoluează pe gheaţa când mai fragilă, 
când mai fermă a vieţii teatrale după un 
program (financiar, contabil . administra
tiv) de figuri impuse, cu foarte puţine 
evadări în spaţiul figurilor l ibere. Chiar 
dacă, din punct de vedere artistic, 
situaţi ile diferă substanţial, chiar dacă 
sarcini le specifice sunt altele la T urda şi la 

Naţionalul din Bucureşti, la Naţionalul din 
Craiova şi la Petroşani, teatrele 
funcţionează după aceleaşi principii . Bune 
pentru toţi, în general, adică pentru 
nimeni în special. Iniţiativă se cere, se 
reclamă individualizarea instituţiilor ca 
program estetic şi managerial, dar, sincer 
vorbind, posibil ităţile concrete de punere 
în practică a ideilor deosebite, originale 
sunt limitate. Sigur că sunt teatre care 
merg mai bine decât altele, dar merg 
toate, inevitabil, pe acelaşi drum. 
Nimic nu mai e cum a fost ? Poate că ar 
fi mai corect spus: nu mai sunt lucrurile 
chiar cum au fost. Pentru că de fapt nu 
mai sunt, chiar dacă de drept încă nu s-au 
operat schimbări. Metoda este aceea 
tradiţional românească a "portiţei". Una 
dintre portiţe este colaborarea externă 
realizată prin posibil itatea legală a cumu
lului. Chiar dacă e permis de lege, con
tractul negociat cu o vedetă tare nu e 
angajata teatrului sau cu un regizor "free 
lance" este doar o posibilitate teoretică 
atâta vreme cât suma alocată, în bugetul 
instituţiei, colaborărilor externe este 
infimă. Dacă se consideră totuşi necesară 
participarea lor - a actorului , a regizoru lui 
- la realizarea unui anume spectacol , 
"portiţa" o oferă angajarea pe o perioadă 
determinată. Din colaborator extern, 
acesta devine salariatul instituţiei, cu o 

sarcină precisă - un anume rol, o anume 
montare -, stabilită la buna înţelegere a 
părţi lor. Ceea ce înseamnă că avem de-a 
face cu altă Mărie sub aceeaşi pălărie. Aşa 
e la noi: schimbăm mai lesne Mării le 
decât pălării le. Şi mai ex istă o schimbare 
cu efecte clare asupra gospodăririi 
teatrelor. Tot ce nu ne permite legea să 
cheltuim, deşi este necesar, trecem la 
sponsori. Ei trăiesc, se vede treaba, într-o 
altă Românie ! Problema complicată este 
găsirea sponsorului, operaţiune nu tocmai 
lesnicioasă atâta vreme cât legea care 
reglementează această activitate esenţială 
pentru desfăşurarea vieţii artistice (şi nu 
numai artistice, dar noi vorbim de ce ne 
doare) oferă mai curând avantaje de 
stimă, de prestigiu, de mediatizare. 
Avantajele, prozaice poate, legate de 
condiţii favorabile de impozitare a socie
tăţii în cauză, nu ex istă de fapt, aşa încât 
pârghia sponsorizării funcţionează când şi 
când, nu pentru oricine, nu pentru orice. 
Dar, e drept, mai şi funcţionează. Dacă 
ambele părţi au dreptate, veţi spune, 
înseamnă că în prezent coex istă la noi 
două sisteme. Şi dumneata ai dreptate, 
iubite cititorule. 
Cred că este bine, cred că este prielnic 
pentru teatre să coex iste nu două, ci 
douăzeci şi două de formule. Importantă 
- ca să evităm cuvântul "vitală", prea 
patetic - mi se pare însă conceperea unui 
sistem coerent în care să încapă, să fie 
prevăzute, să fie sprij inite toate aceste 
formule. Care deocamdată există practic, 
nu şi teoretic. Iar ca orice lucru întreprins 
haiduceşte, nu este scutit de poticniri, silit 
prea adeseori să recurgă la portiţe, în loc 
să circule pe poarta cea mare. 
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